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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 30 okt. 1950
*’s Morgens te 10 uur aangevangen en ’s middags voortgezet, Plein 2b.

Aanwezig: De Minister-President, Voorzitter, en de Ministers Van den Brink, Götzen, Joekes,
Lieftinck, Van Maarseveen, Mansholt, Rutten, Van Schaik, Spitzen, Stikker, Struycken en In ’t Veld
(afwezig zijn de Ministers s’Jacob en Teulings).

Tevens is bij de punten 2, 3 en 4 aanwezig Staatssecretaris Blom.
Secretaris: Drs. J. Middelburg.

- - -

3. Uniezaken
a. De kwestie Ambon
Minister Götzen deelt mede, dat hij een bespreking heeft gehad met Voorzitter en Secretaris van de
centrale van de officieren ter koopvaardij. Daarbij bleek, dat de verklaring inzake afvloeiing van
personeel bij de vroegere gouvernementsscheepsvaartdienst via de Garantiewetcommissie een
gunstige werking heeft gehad. Voorts is van Indonesische zijde aan boord van de
koopvaardijschepen, die troepen vervoeren, een Indonesische officier geplaatst, die de troepen aan
boord in toom moet houden. De organisatie is doende een collectieve arbeidsovereenkomst af te
sluiten met de Indonesische Regering voor de Nederlandse schepelingen bij de gouvernementsdienst.
Met deze bestuurders is afgesproken, dat men zich weer tot spreker zal aanwenden, indien zich
opnieuw moeilijkheden voordoen. De Minister-President merkt op, dat de hoofdkwestie (nl. dat men
Nederlanders gebruikt ten behoeve van de overval op Ambon) hiermede niet is opgelost.

Minister Van Maarseveen deelt mede, dat de vraag is gesteld of de Nederlandse
Regering het optreden van de Regering van de Zuid-Molukken als rechtmatig of niet-rechtmatig
beschouwt; destijds is het standpunt ingenomen, dat dit niet rechtmatig zou zijn. De Minister-President
zou op een desbetreffende vraag willen antwoorden, dat de Regering het optreden begrijpelijk acht,
aangezien dit is uitgelokt door de vernietiging van de deelstaat Oost-Indonesië, doch dat het
niettemin onjuist is.

Staatssecretaris Blom deelt mede, dat het niet duidelijk is hoe het staat met de
behandeling van het rapport van de UNCI in de Veiligheidsraad. Er is een tweede rapport van de
UNCI ontvangen, doch dit doet aan het eerste rapport niet te kort. Ofschoon het State Departement
aan de Amerikaanse vertegenwoordiger in de Veiligheidsraad, Austin, opdracht heeft gegeven dit
punt op de agenda te plaatsen, doet deze nog steeds pogingen om hieraan te ontkomen. De Minister-
President heeft de indruk, dat Austin op advies van de Amerikaanse vertegenwoordiger in Indonesië,
Cochran, de mogelijkheid van behandeling van deze kwestie in de veiligheidsraad systematisch heeft
tegengewerkt.

Staatssecretaris Blom herinnert eraan, dat de Commissie voor Uniezaken ermede
accoord is gegaan, dat Nederland niet zou verzoeken aan de besprekingen in de Veiligheidsraad deel
te nemen, doch dat het wel wenselijk zou zijn als de Nederlandse Regering op een of andere wijze
haar standpunt terzake bekend maakt. Hieromtrent is het advies van de heer Von Balluseck
gevraagd. Deze stelt voor een informele mededeling aan de Voorzitter te geven. In verband hiermede
heeft de spreker een concept voor een korte verklaring opgesteld. De Raad aanvaardt dit concept na
aanbrenging van een redactiewijziging. Voorts wordt besloten, dat het moment van publicatie van
deze verklaring aan de heer Von Balluseck zal worden overgelaten.
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b. Indo-europeanen (Zie notulen RAVI d.d. 26 Oct. 1950, punt 2a.)
Minister Van Maarseveen deelt mede, dat een nota over de kwestie van de Indo-europeanen is
opgesteld, welke in de RAVI kan worden besproken; indien men bij de besprekingen met de
Indonesiërs reeds eerder op dit punt komt, vraagt spreker machtiging dit punt aan te snijden (zonder
dat het financiële consequenties zal hebben). De Raad verklaart zich hiermede accoord.

c. De kwestie van de Ambonese militairen (#Zie ook notulen MR 6/11/50, punt 3d.)
Minister Van Maarseveen heeft naar aanleiding van een telegram, waarin het standpunt van de
Regering wordt gevraagd met betrekking tot vier gevallen, die zich zouden kunnen voordoen in
verband met de vertraagde afwikkeling van de kwestie van de Ambonese militairen, een antwoord
opgesteld. Spreker stelt zich voor dit concept ook nog met Staatssecretaris Moorman te behandelen
en voorts nog de reactie van de militaire leiding in Indonesië hierop af te wachten, aangezien deze
geen advies bij haar verzoek heeft gedaan. Minister Stikker vestigt er de aandacht op, dat een nieuw
telegram is ontvangen, waaruit blijkt, dat een klein kamp door de APRIS is beschoten, waarna ook de
Nederlandse militairen gevangen zijn genomen. Spreker kan zich niet voorstellen, dat Nederland zou
toestaan, dat deze nieuwe ontwikkeling niet in de Veiligheidsraad zou worden besproken. Spreker
stelt voor over dit nieuwe incident met de HC te telefoneren. Staatssecretaris Blom acht het wenselijk,
dat aan het antwoord wordt toegevoegd, dat de UNCI bij de liquidatie wordt betrokken. De Minister-
President meent, dat moet worden gevraagd bij de vier grote kampen met de Ambonese militairen op
Java, militaire waarnemers van de UNCI te plaatsen. Spreker meende, dat de Ambonezen op Java
allen ontwapend waren. Staatssecretaris Blom heeft de indruk, dat deze slechts ten dele ontwapend
zijn. Minister Struycken is van oordeel, dat Nederland geen verantwoording voor de Ambonese
militairen zal kunnen dragen als deze niet ontwapend zijn. De Minister-President deelt dit standpunt.
Staatssecretaris Blom merkt op, dat dit een geheel ander standpunt is dan tot nu toe is ingenomen,
mede op advies van de militaire leiding in Indonesië. In Juli heeft de Indonesische Regering reeds
aangeboden, dat Indonesië de bescherming van de Ambonezen op zich zou nemen, doch dit is
destijds van de hand gewezen. De Minister-President zou het tot nu toe ingenomen standpunt dan
willen wijzigen; indien een kamp met Ambonese militairen zou worden aangevallen zal men de
ingeleverde wapens weer kunnen uitdelen. Overigens zou spreker het antwoord op de vragen van de
generaals even willen laten rusten tot nadere bijzonderheden over het door Minister Stikker
genoemde incident bekend zijn. Staatssecretaris Blom acht het wenselijk, dat indien nadere berichten
de ernst van het incident bevestigen, een officiële klacht bij de UNCI zal worden ingediend. Minister
Van Maarseveen wijst er op, dat het hier ook een onbelangrijk incident kan betreffen. Besloten wordt
nadere berichten af te wachten.

De Minister-President schorst vervolgens de vergadering tot des middags 2 uur.
- - -


